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Tiia Kariniemen / vihreän valtuustoryhmän valtuustoaloite lähiluontokohteista 
 
Kaupunginvaltuusto 06.02.2023 § 7 
Dynasty dnro 259/2023 
 

Täällä salissa on monta, joilla on vahva luontosuhde. Luonto antaa meille 
paljon. Todennäköisesti koemme rakastavamme sitä, emme ainakaan osaisi 
olla ilman sitä.  
 
Tätä luonnon antamaa tunnetta haluamme jakaa enemmän meidän 
kaupunkilaisillemme. Antaa heille lisää mahdollisuuksia löytää luontoa. 
Haluamme ylivieskalaisten saavan luonnon tarjoaman hyvän. Luonnolla on 
tutkitusti niin fyysisiä kuin psyykkisiä terveysvaikutuksia. Askelia siellä kertyy 
kuin huomaamatta. Kehomme tarvitsee liikettä. Mielemme tarvitsee 
luonnonrauhaa.  
 
Lisäksi on todettu kaupungeille olevan vetovoimatekijä hyvät mahdollisuudet 
päästä lähiluontoon. Toivoessamme saavamme uusia ylivieskalaisia kannattaa 
mielestämme käyttää myös tämä mahdollisuus entistä paremmin hyväksi. 
Helposti saavutettava ja monipuolinen lähiluonto on myös pitovoimatekijä, 
mitä emme voi väheksyä. Kasvoihan viimeistään koronan myötä monen 
suomalaisen luontosuhde uusiin mittoihin.  
 
Esitämme Ylivieskan kaupungin panostavan vähintään yhteen uuteen 
lähiluontokohteeseen. Paikaksi meillä olisi ehdotusta. Meillä on täällä 
Ylivieskassa kaunis suo suojeltuna, Iso ja Pieni Mällineva. Sieltä löytyy myös 
monipuolinen linnusto. Ehdotan, että kaupunki toimii sen eteen, että saisimme 
suolle pitkospuut ja lintutornin luonnossa kulkijoiden iloksi.  
 
Lisäksi esitämme, että kaupunki miettisi mahdollisuuksia, miten Kekajärven 
luontopolku saataisiin palvelemaan monipuolisemmin kaupunkilaisia myös 
sulan maan aikaan. Tällä hetkellä se vaatii kulkijaltaan ketteryyttä ja hyvin 
usein vedenpitäviä kenkiä. Kunnostuksella se voisi houkutella ihmisiä 
liikkumaan ja madaltaa kynnystä luonnosta nauttimiseen. Näin se toisi lisää 
hyvinvointia Ylivieskaan. 
 
Tiia Kariniemi ja vihreä valtuustoryhmä 
Lisäksi 13 muuta allekirjoittajaa.  
 

Toimenpiteet Teknisten palveluiden lautakunta 30.01.2024 § 5 
 

Lähiluontokohteet ovat tärkeä osa liikuntakokonaisuutta ja kuntalaisten 
hyvinvointia. Lähiliikuntapaikat tarjoavat tasa-arvoisen ja helpon 
lähestymistavan liikunnan aloittamiseen sekä tukevat jo aloitettua harrastusta. 
Asuinalueiden liikuntapaikkojen ja puistojen on havaittu vaikuttavan 
positiivisesti ihmisten liikunta-aktiivisuuteen. Kuntalaisten osallistamisissa 
liikuntaolosuhteiden kehittämisen osalta on edellisinä vuosina vahvasti 
noussut esille lähiliikuntapaikkojen ympärivuotisen käytön mahdollistaminen 
monipuolisesti eri liikkumismuodoille.  
 
Hyvinvointilautakunta (19.4.2023 § 43) ja teknisten palveluiden lautakunta 
(15.8.2023 § 108) ovat kokouksissaan käsitelleet Salmiperä-Joonaala-Huhmari 
ulkoilureitin kehittämistä erikseen laadittavan reittisuunnitelman avulla. 
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Ajatuksena on pyrkiä kehittämään reitistä mahdollisimman monipuolinen ja 
ympärivuotinen kokonaisuus eri ulkoilulajien edustajia osallistamalla. 
Reittisuunnitelman laatiminen mahdollistaa reitin kehittämisen ja erilaisten 
avustuksien hakemisen. 
 
Viranomaistyöryhmän ajatuksena on, että Salmiperä-Joonaala-Huhmari 
ulkoilureitin jälkeen kehitettäisiin Kekajärven latuverkostoa. Ajatuksena on, 
että seuraavina vuosina keskityttäisiin ensisijaisesti nykyisten reististöjen ja 
lähiluontokohteiden perusparantamiseen. Nykyisten kohteiden 
perusparantamisen jälkeen voitaisiin panostaa uusiin lähiluontokohteisiin. 
 
Huomionarvoista on, että jokaisen reitin- ja luontokohteen toteutus vaatii 
työaikaa ja -resurssia, hyvää suunnittelua, yhteistä tahtotilaa sekä hankkeisiin 
kohdistettavaa määrärahaa. Toteutuksen jälkeen kohteet vaativat huoltoa ja 
kunnossapitoa, jotta kohteet pysyvät siisteinä, turvallisina ja kokemisen 
arvoisina. 

 
Toimenpiteet Kaupunginvaltuusto 11.03.2024 § 20 

 
 Kaupunginvaltuusto merkitsi aloitteeseen annetun vastauksen tiedoksi ja 

totesi aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 
 
Perussuomalaisten valtuustoryhmän valtuustoaloite työrauhan puolesta koulujen  
oppitunneille 
 
Kaupunginvaltuusto 13.11.2023 § 63    
Dynasty dnro 2003/2023  
 

Ylivieskan kaupungin hallintosäännön §130 mukaan kokouskutsussa 
mainittujen asioiden käsittelyn jälkeen valtuustoryhmällä ja valtuutetulla on 
oikeus tehdä kirjallisia aloitteita kaupungin toimintaa ja hallintoa koskevissa 
asioissa. Aloite annetaan puheenjohtajalle. 
 
Aloite on sitä enempää käsittelemättä lähetettävä kaupunginhallituksen 
valmisteltavaksi. Valtuusto voi päättää, että aloitteessa tarkoitetun asian 
valmistelusta käydään lähetekeskustelu. 
 
Valtuustoaloite työrauhan puolesta koulujen oppitunneille 
 
Älypuhelimien käyttö oppitunneilla on sekä uhka että mahdollisuus. 
Digitalisoituva maailma tarvitsee älylaitteiden ja erilaisten sähköisten 
palveluiden ja sovellusten käytönhallintaa. Tiedetään että jatkuva kännykän 
käyttö tunnilla häiritsee oppilaan keskittymistä opetukseen. Toisaalta 
tiedetään, että kännyköiden käytön rajoittamisella koulupäivän aikana on 
saatu myönteisiä tuloksia oppimiseen ja työrauhaan tunneilla. 
 
- Nykyiset lait eivät mahdollista mobiililaitteiden tuomisen kieltämistä 

kouluun. Koulun omilla järjestyssäännöillä voidaan rajoittaa kännyköiden 
käyttöä opetuksen aikana.  

- Järjestyssäännöissä voidaan kieltää mobiililaitteen opetusta tai oppimista 
häiritsevä käyttö oppitunnilla. 



 

Valtuutettujen tekemät ja valtuuston päätettävissä  
asioissa käsitellyt aloitteet 2024  

 

 

3 

- Välitunneilla mobiililaitteiden käyttöä ei voida kokonaan kieltää. 
 
Perussuomalaisten valtuustoryhmä ja aloitteen allekirjoittaneet valtuutetut 
haluavat esittää tukensa opettajille työrauhan puolesta. Esitämme, että 
Ylivieskan kaupunki selvittää esimerkiksi kännykkäparkkia tai vastaavia 
ratkaisuja kännyköiden käytön vähentämiseen koulussa ja oppitunneilla. 
Aloitteen tarkoitus on tukea opettajien työtä ja taata työrauha koulussa 
oppitunneilla sekä opettajille että oppilaille. 
 
Ylivieskassa 13.11.2023 
Ylivieska PS Valtuustoryhmä. 

 
Toimenpiteet Sivistyslautakunta 26.3.2024 § 42 
 

Ylivieskan perusopetuksen koulujen yhteisissä järjestyssäännöissä todetaan 
mm. matkapuhelimista seuraavaa: 

 
Tietokoneen, matkapuhelinten ja muiden mobiililaitteiden käyttö 

 
Kännykät pidetään äänettömänä repussa ja poikkeuksesta sovitaan opettajan 
kanssa. Kännykän käytöstä oppitunnin aikana päättää opettaja. Opettajalla on 
oikeus ottaa haltuun oppitunnin ajaksi kännykkä, mikäli oppilas huomautuksista 
huolimatta käyttää kännykkää oppitunnin aikana.  

 
Henkilökohtaisten arvokkaiden tavaroiden kouluun tuominen on oppilaan omalla 
vastuulla, eikä koulu korvaa kadonneita tai särkyneitä tavaroita. 

 
Ylivieskan perusopetuksen järjestyssäännöt on päivitetty 17.10.2023 
(sivistyslautakunta §132). Näihin järjestyssääntöihin pohjautuen kouluilla on 
omat tarkemmat järjestyssäännöt ja ohjeet, joissa tarkennetaan menettelyitä 
myös matkapuhelinten käyttöä ja niiden käytön rajaamista koulupäivän 
aikana. 
 
Alakoulujen koulunjohtajista muodostuva alakoulujen johtoryhmä on käsitellyt 
kokouksessaan valtuustoaloitetta ja antanut siihen seuraavanlaisen vastineen: 
 
Katajan koulu, Kiviojan koulu, Niemelän koulu, Ojakylän koulu, Päivärinnan 
koulu, Rahkolan koulu, Rannan koulu, Raudaskosken koulu ja Vähäkankaan 
koulu 
 
Alakoulujen johtoryhmä toteaa, että yllä mainituissa alakouluissa oppilaiden 
mobiililaitteiden käyttö ei häiritse koulutyötä oppitunneilla eikä välitunneilla. 
Koulut säilyttävät nykyiset käytännöt ja ohjeistavat asiaa järjestyssäännöillä. 
 
Huoltajat päättävät tuoko oppilas mobiililaitteen koulun ja vastuu laitteesta on 
oppilailla ja huoltajille. Koulupäivän aikana omaa mobiililaitetta voi käyttää 
opettajan luvalla esimerkiksi viestintään huoltajien kanssa. Koulutyöhön 
tarvittavat laitteet oppilas saa käyttöön koulusta. 
 
Omien mobiililaitteiden säilyttämisestä koulupäivän aikana ei tule aiheutua 
häiriötä. Säilyttämisestä sovitaan koulu- ja luokkakohtaisesti. Kännykät voivat 
olla suljettuina tai äänettömässä tilassa esimerkiksi omassa repussa tai luokassa 
olevassa kännykkäparkissa. 
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Koulut kannustavat oppilaita välituntisin aktiiviseen toimintaan liikunnan, 
lukemisen ja musiikin parissa.  
 
Alakoulujen johtoryhmä 
 
Yläkouluilta ja lukiosta saadussa suullisessa palautteessa on koettu nykyisten 
järjestyssääntöjen antavan riittävät mahdollisuudet sekä matkapuhelimen 
käytön hyödyntämiseen opetuksessa kuin sen käytön rajoittamiseen opetusta 
häiritsevänä tekijänä. 
 
Koulut vaikuttavat tarvitsevan ennen kaikkea uutta osaamista ja työkaluja 
turvalliseen toimintaan sosiaalisessa mediassa, jossa esiintyy monenlaisia 
ikäviä ilmiöitä kiusaamisesta häirintään ja aina rikoksiin saakka. Sosiaalinen 
media lieveilmiöineen on auki 24/7, joten asia koskettaa niin koulu- kuin 
erityisesti vapaa-aikaa.  
 
Some-turvallisuus tulee ottaa jatkossa aiempaa näkyvämmin esille kouluissa ja 
parantaa koulujen valmiuksia puuttua asioihin ja ohjata oppilaita sekä 
henkilökunnan jäseniä oikean avun ja tuen piiriin. 

 
Toimenpiteet Kaupunginhallitus 02.04.2024 § 108 
 
 Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti palauttaa asian valmisteluun. 
 
 
Vihreän valtuustoryhmän valtuustoaloite koulujen liikuntasalien käyttömahdollisuudesta 
perhepäivähoitoryhmille kesäaikana 
 
Kaupunginvaltuusto 18.06.2024 § 39  
Dynasty dnro 1117/2024  
 
 Ylivieskan kaupungin perhepäivähoitajat tekevät omissa kodeissaan lastemme 

eteen tärkeää ja merkityksellistä työtä. Joka vuosi heidän toiminnassaan 
kulkee teema, joka nivoutuu kauden päätösjuhlaan. Tänä keväänä teemana oli 
sirkus ja se on näkynyt lasten askarteluissa, temppujen harjoitteluissa, lasten 
omien taitojen ja vahvuuksien löytämisessä, sirkusaiheisten laulujen muodossa 
jne. 

 
 Juhlien järjestäminen on valtava ponnistus kokeneeltakin hoitajajoukolta ja 

vaatii työtä myös vapaa-ajalla. Lasten ilo ja rohkeus esiintyä omilla 
vahvuuksillaan, vanhempien ylpeys lastensa taidoista, sekä kaikki se lämpö, 
rakkaus ja kiitollisuus, mikä huokuu perheistä, on paras kiitos 
perhepäivähoitajien mielestä kauden työstä! 

 
 Juhlat on järjestetty yleensä ulkona, mutta saan armoilla oleminen 

hankaloittaa huomattavasti järjestelyjä. 
 
 Perhepäivähoitajien järjestämässä toiminnassa liikunta on jokapäiväistä ja he 

saavatkin kouluvuoden aikana käyttää seurakunnan kautta seurakuntatalo 
Pietarin salia säännöllisesti. 
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 Kesäaikana koulujen salivaraukset ovat saamamme tiedon mukaan minimissä. 
Suuren liikuntasalin mahdollisuudet lapsiryhmien kanssa monipuolistaisi 
toimintaa huimasti. 

 
 Vihreä valtuustoryhmä esittää, että Ylivieskan kaupunki selvittää 

mahdollisuutta tarjota perhepäivähoitajille käyttää toiminnassaan 
kesäkaudella koulujen suuria liikuntasaleja maksutta sekö monipuolisen 
liikunnan mahdollistamiseksi, että kauden päätösjuhlan järjestämiseen. 

  
 Eveliina Autio  

Juhani Löfbacka  
Pasi Niiranen  
Tiia Kariniemi  
Tapio Hintsala  
Johanna Rautakoski  
Ulla Lehtikangas  
Sanna Häggman  
Kaisa Haapakoski  
Terttu Alanen  
Ilkka Kivi  

 
Toimenpiteet Sivistyslautakunta 21.01.2025 § 14 
 

Ylivieskan varhaiskasvatuspalveluissa on yhteisesti, toimintakausittain sovitut, 
pedagogiset painopisteet, joita kaikki varhaiskasvatusyksiköt toteuttavat. 
Perhepäivähoidossa eri perhehoidon tiimeillä saattaa olla omia teemoja, jotka 
sävyttävät toimintakauden toiminnan suunnittelua. Lapsille ja huoltajille 
suunnatut tapahtumat perhepäivähoidossa ovat mahdollisia, tosin isompia 
tapahtumia järjestävät harvat tiimit. Perhepäivähoitajien tapahtumapaikkoina 
ovat olleet kunnallisten päiväkotien salit (jotka kaikki ovat ilta-aikaan 
käytettävissä perhepäivähoitajille maksutta), ulkotilat, esim. puistot, 
liikuntakeskuksen kota ja viime keväänä yhden isomman koulun liikuntasali. 
Tapahtumat ovat luonnollisesti perhepäivähoitajille työaikaa. 
 
Mahdollisia kevätjuhlia vietetään toukokuussa, kesäkuun puolella ei enää juhlia 
järjestetä. Tämä siksi, että monella lapsella on kesäkuussa jo loma. Myös 
perhepäivähoitajat jäävät yleisimmin kesälomalle viimeistään juhannuksen 
jälkeen. Kesäkuun varhaiskasvatuspäivinä ulkoillaan paljon, koska sää on 
yleisimmin jo varsin lämmin. Oletuksena on siis, että kesäkuun päivinä 
liikuntasalien käyttöä tuskin juurikaan olisi. 
 
Koulun liikuntasalit ovat toimintakauden /lukuvuoden aikana tiiviisti koulun 
käytössä päiväaikaan ja iltaisin usein urheiluseurojen käytössä. 
Perhepäivähoitajat lapsiryhmineen ovat päässeet käymään aikaisempinakin 
vuosina esim. Kiviojan koulun salissa sekä Raudaskosken koulun salissa 
aikatauluja sovitellen. Toivonpuisto/Koivukallio-alueen 
perhepäivähoitoryhmät ovat puolestaan käyttäneet liikuntakeskuksen tiloja. 
Koskipuhdon perhepäivähoitajat käyvät lapsiryhmiensä kanssa Suvannon 
painisalissa. Käyttömaksut (tilavuokrat) on maksettu perhepäivähoidon 
kustannuspaikalta. Kaupungin tai lähialueen toimijoiden tilojen käyttöä 
liikuntatarkoitukseen on perhepäivähoitajille aina suositeltu.  
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Päiväkodin liikuntasalit ovat perhepäivähoitajien ilmaisessa käytössä 
järjestellen aamupäivisin ja ilta-aikaan aina. Mikäli toiminnallisesti päiväkodin 
sali on käyttötarkoitukseen nähden liian pieni (esim. juhlat), ovat koulujen salit 
varattavissa sisäisen laskutusperusteen mukaisesti. Perhepäivähoitajilla on 
tämä mahdollisuus käytettävissään, koska liikuntasalin vuokrakustannus pysyy 
kohtuullisena. 
 

Toimenpiteet Kaupunginvaltuusto 24.2.2025 § 12 
 
Kaupunginvaltuusto merkitsi aloitteeseen annetun vastauksen tiedoksi ja 
totesi aloitteen loppuun käsitellyksi. 

 
 
Vihreän valtuustoryhmän valtuustoaloite vieraslajien torjumisesta 
 
Kaupunginvaltuusto 18.06.2024 § 40 
Dynasty dnro 1118/2024 
 

Vihreä valtuustoryhmä esittää, että Ylivieskan kaupunki tehostaisi vieraslajien, 
erityisesti komealupiinin (Lupinus polyphyllus), torjuntatoimia yhteistyössä 
kaupunkilaisten ja kolmannen sektorin toimijoiden kanssa. 
 
Komealupiini on haitalliseksi vieraslajiksi luokiteltu kasvi. Se leviää tiheinä 
kasvustoina, jotka tukahduttavat kotoperäiset lajit. Pölyttäjähyönteiset eivät 
voi hyödyntää komealupiinia ravinnonlähteenä. Komealupiinin leviäminen 
vähentää luonnon monimuotoisuutta, mikä uhkaa myös ihmisten terveyttä. 
Monimuotoisen luonnon, erityisesti kukkivien kasvien lajikirjon, on todettu 
tieteellisissä tutkimuksissa suojaavan ihmisiä muun muassa allergioilta ja 
autoimmuunisairauksilta. 
 
Vihreä valtuustoryhmä esittää, että Ylivieskan kaupunki kartoittaisi pahimmat 
lupiiniesiintyjät ja ryhtyisi tarvittaviin torjuntatoimiin. Lupiinin hävittäminen 
voitaisiin toteuttaa osittain talkoilla yhteistyössä kaupunkilaisten kanssa. 
Kaupungin tulisi myös lisätä tiedotusta vieraslajien hävittämisen hyödyistä. 
 
Tiia Kariniemi 
Eveliina Autio 
Pasi Niiranen 
Juha Autio 
Tapio Hintsala 
Johanna Rautakoski 
Ulla Lehtikangas 
Kaisa Savela 
Juhani Löfbacka 
Tiina Junttila 
Miika Kangaskorte 
Tapani Uusikylä 
Ilkka Kivi 

 
Toimenpiteet Teknisten palveluiden lautakunta 17.9.2024 § 87 
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 Haitallisten vieraslajien torjunnan tärkeys tiedostetaan Ylivieskan kaupungin 
toiminnassa. Torjuntaa on asemakaava-alueella toteutettu suunnitelmallisesti 
yli kymmenen vuoden ajan puisto-osaston toimesta, vaikka siihen ei ole 
suunnattu erillisiä resursseja. Komealupiinin ohella on torjuttu jättipalsamia, 
jättiputkea, kurtturuusua ja viimeisimmäksi aloitettu työ viitapihlaja-angervon 
torjumiseksi, jota on kaupungin asemakaava-alueina lukuisina 
massaistutuksina. Jättiputki on saatu kuriin kaupungin alueilla erinomaisesti. 
Nykyään seurataan vielä aktiivisesti kolmen eri esiintymäkohteen tilannetta 
kaupungin alueella, sekä myös yhtä ratahallinnon omistamaa esiintymää. 
Kurtturuusua on kaupungin omistamalla asemakaava-alueella enää kahdessa 
kohtaa, joissa jatketaan torjuntaa. Komealupiinia on edelleen monin paikoin, 
vaikka kasvustoja niitetään mahdollisuuksien mukaan. Kasvin poistaminen 
kokonaan edellyttäisi järeämpiä torjuntatoimia, kuten kaivuuta tai peittämistä. 
Kansallisestikin on todettu, että komealupiinin torjunta on haastavaa. Lajia ei 
enää saada kokonaan hävitettyä, mutta leviämisen hillintä ja estäminen 
arvokkaille luontoalueille on tärkeää.   

 
 Haitallisten vieraskasvien torjuntaa ja siihen liittyvää tiedotusta on alettu 

tehostaa Ylivieskan kaupungissa hankeyhteistyönä. VIUHKA-hanke (Vieras-
kasvien uhat hallintaan Kalajokilaaksossa) on käynnistynyt. Sen toteuttajana 
on ProAgria Oulu ry /MKN ja hankkeen kumppaneina/osarahoittajina ovat 
Ylivieskan, Nivalan ja Haapajärven kaupungit, sekä Alavieskan kunta. 
Ylivieskan kaupungin yhteyshenkilönä hankkeessa toimii kaupunginpuutarhuri 
Anu Ainasoja. Hankkeen ohjausryhmään on kutsuttu mukaan 
ympäristöpäällikkö Heikki Estola. Hankeaika on 1.5.2024-31.12.2026.  

 
 Hankkeen tavoitteena on luoda Kalajokilaakson kunnille toimintamalli 

haitallisten vieraskasvilajien torjuntaan. Tähän päästään yhteistyön ja 
tiedotuksen kehittämisellä, sekä torjuntakokeilujen ja torjuntatyön 
vaikuttavuuden arvioinnilla. Tavoitteena on myös testata, mitkä ovat 
tehokkaimmat keinot haitallisten vieraskasvilajien poistamiseksi alueilta, joissa 
ne ovat levinneet laajalle ja ongelmaksi. Hankkeessa testataan 
ammattimaisten torjuntatoimien vaikuttavuutta pilottikohteilla. Lisäksi 
halutaan parantaa asukkaiden ja toimi-joiden tietoisuutta haitallisten 
vieraskasvilajien uhkista ja kannustaa heitä torjumaan vieraslajeja oma-
aloitteisesti maillaan ja sovittaessa myös yhteisalueilla tai kuntien maalla. 

 
 Hankkeessa kartoitetaan haitallisten vieraskasvien esiintymiä mukana olevien 

neljän kunnan alueella. Tärkeimmät torjuttavat lajit hankkeessa ovat jättiputki, 
jättipalsami ja komealupiini. Vieraskasvien torjuntamenetelmiä testataan 
kuudella pilottikohteella, joista kaksi sijoittuu Ylivieskan kaupungin alueelle. 
Hankkeen päätösvuonna kootaan tulokset ja laaditaan kuntien yhteinen 
vieraskasvilajien torjuntasuunnitelma. 

 
 VIUHKA-hankkeen konkreettinen toiminta on jo alkanut. Kesällä 2024 

hankkeessa kokeiltiin Crowdsorsa-mobiilipeliä kartoituksen välineenä, josta 
tuloksena on yhteensä 800 vieraskasviesiintymää. Mobiilipelin esiintymätiedot 
saadaan hankkeen ja hankekumppaneiden käyttöön, jolloin voidaan järjestää 
torjuntatalkoita. Hanketoimijat pitivät myös tiedotuspistettä Puuhkalassa 
Kesälauantaina 10.8.2024, jossa tavoitettiin kävijöitä ja saatiin aikaan aktiivista 
keskustelua vieraslajien haitoista ja torjuntateemasta. Kesällä 2025 
järjestetään kaksi torjunnan pilottikohdetta Ylivieskan kaupungin alueella, 
joissa toivotaan voitavan testata laidunnuksen tehoa vieraslajien torjuntaan 
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(komealupiini), sekä purppuranahakkasienen toimivuutta viitapihlaja-angervon 
torjuntaan. Suunnitelmaa tarkennetaan syksyn 2024 aikana. Hankkeessa 
syntyvä yhteinen, paikallinen torjuntasuunnitelma on yleisemminkin 
kaupungin käytössä sen valmistuttua. 

 
Toimenpiteet Kaupunginvaltuusto 7.10.2024 § 57 
 
 Kaupunginvaltuusto merkitsi aloitteeseen annetun vastauksen tiedoksi ja 

totesi aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 
 
Keskustan valtuustoryhmän valtuustoaloite Ylivieskan lentokentän kehittämisestä ja tuottavuuden 
parantamisesta 
 
Kaupunginvaltuusto 18.06.2024 § 41 
Dynasty dnro 1119/2024  
 

Keskustan valtuustoryhmä haluaa, että Ylivieskan lentokenttää kehitetään ja 
sen käyttömahdollisuudet selvitetään laajasti. 
 
Edellytämme, että kaupunki selvittää lentokenttäalueen 
hyödyntämismahdollisuudet energiantuotannossa, esimerkiksi siten, että osa 
lentokentän alueesta vuokrataan aurinkovoiman tuotantoon. Lentokentän 
kehittymistä voisivat tukea myös erilaiset hankkeet, joita tulee kartoittaa. 
Esimerkkeinä tästä voisivat olla sähköiseen ja hybridilentämiseen liittyvät 
hankkeet. 
 
Lentokentän kulurakennetta tulee parantaa. Todelliset kentän kustannukset 
tulee yksilöidä ja tunnistaa säästökohteet. Lisäksi edellytämme, että kentän 
käytöstä peritään käyttäjiltä maksuja, kuten toimitaan muidenkin 
harrastustoimijoiden, esim. hallivuokrien suhteen. Kyseeseen voisivat tulla 
mm. laskeutumis- ja parkkeerausmaksut sekä halli- ja maavuokrahintojen 
ajantasaistamiset. Lisäksi tulee selvittää millä tavoin tankkaustoiminta voisi 
olla tuottavampaa kaupungille. 
 
Näemme, että lentokentän ja sen alueiden hyödyntäminen tehokkaammin on 
mahdollisuus kehittää elinvoimaista ja monipuolista kaupunkia. 

 
18.6.2024 Ylivieskan keskustan valtuustoryhmä. 

    
Toimenpiteet Teknisten palveluiden lautakunta 21.01.2025 § 11 
 

Lentokentän kehittämismahdollisuuksia on kaupungilla viety eteenpäin, 
kaupunki on mm. selvittänyt aurinkoenergian mahdollisuuksia alueella ja 
alustavia keskusteluja muutamien alan toimijoiden kanssa on käyty. Lisäksi 
kaupunki on käynyt keskusteluja alueen käyttämisestä muuhun toimintaan. 
Kaupunki jatkaa toimijoiden kanssa keskusteluja, ja kartoittaa vielä mahdollisia 
uusia hanketoimijoita/hankkeita. 
  

 Tällä hetkellä lentoharrastajilta peritään vuokraa lentokonehallin käytöstä, 
mutta erillisiä kentän käyttömaksuja heillä ei ole vielä käytössä. Muut kenttää 
käyttävät esim. autoharrastajat ovat maksaneet kentän vuokraamisesta 
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palveluhinnastossa määritellyn hinnan. Palveluhinnaston taksoja on nostettu 
ja ne ovat astuneet voimaan 1.1.2025. Lentokentän osalta hintoja korotettiin, 
mutta uusia maksuja ei vielä tässä vaiheessa otettu käyttöön. Kaupunki on 
perustanut työryhmän, johon on kutsuttu eri ilmailulajien edustajia. 
Ensimmäinen työryhmän kokous on helmikuussa. Työryhmässä on tarkoitus 
käydä läpi ilmailuharrastajien näkökulmasta heidän kehittämisajatuksiansa 
kentän suhteen ja saada tietoon millaisia maksuja muilla saman tyyppisillä 
kentillä on ja kuinka esimerkiksi mahdolliset laskeutumismaksujen perimiset 
on toteutettu. 

 
Toimenpiteet Kaupunginhallitus 17.2.2025 § 40 

 
Kaupunginhallitus päätti palauttaa aloitteen teknisten palveluiden 
lautakunnalle valmisteluun. Ja kaupunginhallitus edellyttää teknisten 
palveluiden lautakuntaa käsittelemään taksat uudelleen, joka tuottaa 
paremman lopputuloksen eurojen kannalta. 
 

 
 
Ulla Lehtikankaan/ Kristillisdemokraattien valtuustoryhmän valtuustoaloite jokaisen  
vaikuttamistoimielimen edustajan nimeämisestä valtuuston ja lautakuntien kokouksiin 
 
Kaupunginvaltuusto 09.09.2024 § 50 
Dynasty dnro 1477/2024 
 

Jokaisen vaikuttamistoimielimen edustajan nimeäminen valtuuston ja 
lautakuntien kokouksiin. 
 
Kunnan lakisääteisiä vaikuttamistoimielimiä Ylivieskassa ovat 
nuorisovaltuusto, vammaisneuvosto ja vanhusneuvosto. 
 
Näillä vaikuttamistoimielimillä on mahdollisuus vaikuttaa kunnan toiminnan 
suunnitteluun, valmisteluun, toteuttamiseen ja seurantaan asioissa, joilla on - 
tai joilla vaikuttamistoimielin arvioi olevan - merkitystä lasten ja nuorten, 
ikääntyneen väestön tai vammaisten henkilöiden ja heidän tarvitsemiensa 
palveluiden kannalta. 
 
Vaikuttamistoimielimillä on merkittävä rooli kunnassa ajatellen asumista, 
elinympäristöä, esteettömyyttä ja sen toimivuutta. 
Kasvatuksen ja koulutuksen esteettömyydellä ja saavutettavuudella on valtava 
merkitys. Vapaa-ajan palvelut, liikkuminen ja liikennejärjestelyt ovat erityisen 
tärkeitä tekijöitä jokaisen kuntalaisen arjessa. Osallisuus ja yhdenvertaisuus 
ovat kunnan vetovoimatekijä ja edistää kuntalaisten hyvinvointia. 
 
Positiivinen asia on, että Ylivieskassa on ollut jo vuosia nuorisovaltuuston 
edustaja puhe- ja läsnäolo-oikeudella valtuuston sekä nuorten kannalta 
tarpeellisiksi katsottujen lautakuntien kokouksissa. 
 
Vaikuttamistoimielinten näkökulmaa ja asiantuntemusta kannattaa hyödyntää 
suunnittelun- ja päätöksentekoprosessien eri vaiheissa. Kunnan 
vaikuttamistoimielimillä on myös edustamansa ryhmän asioihin 
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edunvalvonnallinen näkökulma, jota kunta voi myös omassa toiminnassaan 
hyödyntää. 
 
Esitämme että, myös vammaisneuvosto ja vanhusneuvosto voisivat 
nuorisovaltuuston tapaan nimittää edustajansa Ylivieskan 
kaupunginvaltuuston sekä tarpeellisiksi katsottujen lautakuntien kokouksiin, 
jotta jokaisella vaikuttamistoimielimellä olisi yhdenvertaisesti nimettynä 
edustaja puhe- ja läsnäolo-oikeudella kunnan päätäntäelimissä ja tulisivat 
kuulluiksi suunnittelun- ja paatoksentekoprosessien eri vaiheissa. 
 
Ylivieskassa 9.9.2024 
 
Ulla Lehtikangas 
Kristillisdemokraattien valtuustoryhmä (KD) 
 
Allekirjoitukset: 
Eveliina Autio, Tapio Hintsala, Tanja Laakkonen, Arto Marjamaa, Sami 
Sorvisto, Tiina Junttila, Jouko Ylimäki, Auli Mustikkamaa, Kaisa Haapakoski, 
Timo Ahvenainen, Ahti Törmälä, Maria Sorvisto, Pauli Puroila, Johanna 
Rautakoski, Marko Sorvisto, Tapani Uusikylä. 

 
Toimenpiteet Kaupunginhallitus 27.01.2025 § 20 
  

Valtuuston kokoukset ovat julkisia kokouksia, ja niihin voi osallistua jokainen 
kuntalainen. Tämä perustuu Suomen perustuslakiin ja kuntalakiin, jotka 
turvaavat osallistumis- ja vaikuttamisoikeudet sekä julkisuusperiaatteen.  
 
Nuorisovaltuuston edustajalle on myönnetty puhe- ja läsnäolo-oikeus 
valtuuston kokousiin 21.5.2018. Kuntalain mukaan 27§ Vanhusneuvostolle ja 
28§ Vammaisneuvostolle on annettava mahdollisuus vaikuttaa kunnan eri 
toimialojen toiminnan suunnitteluun, valmisteluun ja seurantaan asioissa, joilla 
on merkitystä vammaisten henkilöiden hyvinvoinnin, terveyden, osallisuuden, 
elinympäristön, asumisen, liikkumisen tai päivittäisistä toiminnoista 
suoriutumisen taikka heidän tarvitsemiensa palvelujen kannalta.  
 
On huomioitava, että vanhus- ja vammaisneuvoston jäsenet ovat täysi-ikäisiä, 
ja täten voivat äänioikeudellisen kuntalaisen tavoin vaikuttaa kunnalliseen 
päätöksentekoon esimerkiksi asettumalla ehdolle kunnallisvaaleissa toisin kuin 
nuorisovaltuuston jäsenet. Kaupunginhallitus nimennyt edustajat 
vammaisneuvostoon ja vanhusneuvostoon, joiden kautta edustus ja ääni on 
turvattu kaupungin päätöksenteossa.  
 
Hallintosäännön 18§ mukaan vaikuttamistoimielimet, kuten vanhus- ja 
vammaisneuvosto eivät ole kunnan viranomaisia eivätkä siten voi tehdä 
hallintopäätöksiä. Vaikuttamistoimielimet voivat osallistua päätöksentekoon 
aloitteilla ja lausunnoilla ja niiden edustajille voidaan antaa puhe- ja läsnäolo-
oikeus toimielinten kokouksissa toimielimen päätöksellä.  
 
Kaupungissa on käyty keskustelua valtuuston koon pienentämisestä, 
lautakuntien jäsenmäärästä sekä muista hallinnon kustannuksia pienentävistä 
toimenpiteistä. Täten esimerkiksi kokouspalkkioiden määrän kasvattaminen 
valtuuston kokousten läsnäolijoiden määrällä ei ole tarkoituksenmukaista 
tässä hetkessä.  



 

Valtuutettujen tekemät ja valtuuston päätettävissä  
asioissa käsitellyt aloitteet 2024  

 

 

11 

 
Toimenpiteet  Kaupunginvaltuusto 03.02.2025 § 7 
 
 Kaupunginvaltuusto päätti, ettei puhe- ja läsnäolo-oikeutta myönnetä 

vanhusneuvoston eikä vammaisneuvoston edustajalle. Valtuusto totesi 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 

 
 
Eveliina Aution ym. valtuustoaloite kantelusta oikeuskanslerille Oulaskankaan sairaalan 
ympärivuorokautisen päivystyksen lakkautuksen vuoksi. 
 
Kaupunginvaltuusto 07.10.2024 § 58    
Dynasty dnro 1667/2024  
 
 Me allekirjoittaneet Ylivieskan kaupunginvaltuutetut esitämme, että Ylivieskan 

kaupunki tekee valituksen oikeuskanslerille Oulaskankaan 
erikoissairaanhoidon ympärivuorokautisen päivystyksen lakkauttamisen 
vuoksi.  

 
 Perustelut: Kansalaisten perusoikeudet eivät toteudu. 
 
 Ylivieskassa 7.10.2024 
 
 Eveliina Autio, Ahti Törmälä, Timo Ahvenainen, Markus Jaatinen, Tanja 

Laakkonen, Ulla Lehtikangas, Ami Salmela, Arto Marjamaa, Sami Sorvisto, 
Jani Hautakoski, Paula Haapakoski, Heikki Jokinen, Tiina Junttila, Jouko 
Ylimäki, Juha Isokoski, Sanna Häggman, Auli Mustikkamaa, Tarmo Hirve-lä, 
Tapani Uusikylä, Miika Kangaskorte, Maria Sorvisto, Kaisa Haapakoski, Terttu 
Alanen, Marko Sorvisto, Alpo Löytynoja. 

 
Toimenpiteet Kaupunginhallitus 14.10.2024 § 300 
 

Sosiaali- ja terveysministeriö on antanut luonnoksen hallituksen esitykseksi 
eduskunnalle laiksi terveydenhuoltolain muuttamisesta sekä siihen liittyviksi 
laeiksi. Esitys koskee erityisesti ympärivuorokautista terveydenhuollon 
päivystystä sekä leikkaustoimintaa koskevaa säätelyä. Lakiluonnos on ollut 
lausuttavana 11.8.2024 mennessä. Sosiaali- ja terveysministeriön 
valmistelemassa luonnoksessa hallituksen esitykseksi esitetään, että jatkossa 
kullakin hyvinvointialueella voisi olla yksi nimetyllä paikkakunnalla sijaitseva 
yliopistollinen sairaala tai keskussairaala, jossa on väestölle avointa ja sairaalan 
toiminnan varmistavaa monierikoisalaista ympärivuorokautista päivystystä. 
Esityksen mukaan ympärivuorokautinen monierikoisalainen yhteispäivystys ja 
sen mahdollistama vaativa kirurgia loppuisivat Oulaisissa (Oulaskankaan 
sairaala), Salossa ja Valkeakoskella.  
 
Valtioneuvoston oikeuskansleri toimii ylimpänä laillisuusvalvojana. 
Oikeuskansleri valvoo valtioneuvoston ja tasavallan presidentin toiminnan 
lainmukaisuutta. Lisäksi oikeuskansleri valvoo, että viranomaiset noudattavat 
lakia ja tekevät velvollisuutensa. Oikeuskanslerille voi tehdä kantelun, jos 
epäilee, että viranomainen, virkamies tai muu julkista tehtävää hoitava on 
toiminut lainvastaisesti tai jättänyt velvollisuutensa täyttämättä. Kantelun voi 
tehdä kuka tahansa. Oikeuskansleri ei ole muutoksenhaku-
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viranomainen. Oikeuskansleri ei voi muuttaa tai kumota tuomioistuimen tai 
muun viranomaisen antamaa päätöstä. 
 
Oulaisten kaupungilta saadun tiedon mukaan Oulaisten kaupunki on jättänyt 
kantelun asiasta oikeuskanslerille ja pyytää muilta alueen kunnilta tukea 
asialle. Oulaisten kaupungin kantelu on liitteenä. Kantelussa on vedottu siihen, 
että esitys toteutuessaan on vastoin perustuslain 6 § 1 momentin mukaista 
ihmisten yhdenvertaisuutta. Oulaisten kaupunki vaatii, että lakiehdotusta on 
arvioitava uudelleen.  
 
Oulaskankaan sairaalan ympärivuorokautinen monierikoisalainen 
yhteispäivystys ja sen mahdollistama vaativa kirurgia ovat tärkeitä 
ylivieskalaisille ihmisille. Mikäli lakiesitys toteutuisi nyt esityksen mukaisena, 
välimatka näihin palveluihin kasvaisi ja palvelut olisivat vaikeammin 
saavutettavissa. Nykyiset palvelut turvaavat asukkaiden arkea. Lisäksi 
tulevaisuudessa alueen työvoimapulaa helpottaakseen Centria-
ammattikorkeakoulun Ylivieskan yksikössä aloitetaan sairaanhoitajien 
koulutus syksyllä 2025.  
 
Koska Oulaisten kaupunki on jo saattanut asian oikeuskanslerin käsiteltäväksi, 
lopputuloksen kannalta ei ole merkitystä sillä, tehtäisiinkö samasta asiasta 
useampia, samansisältöisiä kanteluita.  
 

Toimenpiteet  Kaupunginvaltuusto 11.11.2024 §  
 
 Kaupunginvaltuusto merkitsi aloitteeseen annetun vastauksen tiedoksi ja 

totesi aloitteen loppuun käsitellyksi.  
 
 


